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اهدای جایزه به مدس میکلسن
جسیکا چستین جشنواره مراکش را 

افتتاح کرد

همدلــی|  دو ماه پس از یک زلزلــه ویرانگر و با توجه 
به اخبار دلخراش تر که از خاورمیانه منتشــر می شود، 
بیســتمین دوره جشــنواره مراکش با حضور جسیکا 
چستین در راس هیات داوران شروع شد.به نقل از ورایتی، 
جسیکا چستین در مراسم افتتاحیه مراکش ۲۰۲۳ که 
دیروز جمعه برگزار شد، گفت: در هفته های اخیر مطمئن 
نبودیم که بتوانیم اینجا باشیم. دنیای ما متلاشی و تقسیم 
شده است، از این رو شکر می کنم که هنر به عنوان ابزاری 
در دسترس برای ارتباط، افزایش آگاهی در مورد مسائل 
اجتماعی و تأثیرگذاری بر تغییرات مثبت مورد استفاده 
قرار می گیرد.او افزود: در واقع اکنون که این جشــنواره 
بیستمین دوره خود را جشن می گیرد، یادآوری می کنم 
که رویداد مراکش همیشه به دنبال تجلیل از نور بوده و 
بر هنر و ارتباط بین المللی، به ویــژه در دوران تاریک، 
تأکید دارد.چستین گفت: سینما می تواند موانع را از بین 
ببرد و گفت وگوهای مهمی را درباره موضوع های سخت 
آغاز کند. ما می توانیم درد و رنج را تعالی بخشیم و آگاهی 
از شفا و اتحاد ایجاد کنیم تا محافظت جدی تری از همه 
بشود.اعضای داوران امسال جشنواره که در کنار چستین 
به عنــوان داور کار می کنند دی ریــس، جوآنا هوگ، 
الکساندر اسکارسگارد، جوئل اگرتون، کامیل کوتین، زهرا 
امیر، تاریک صالح فیلمساز و لیلا سلیمانی رمان نویس 
هستند. برندگان بخش رقابتی این دوره متشکل از ۱۴ 
فیلم که ۸ عنوان آن توســط کارگردان های زن ساخته 
شــده است، توســط این گروه انتخاب می شود.پیش از 
نمایش فیلم افتتاحیه که »هیت من« ریچارد لینک لیتر 
بود، ویلم دفو، مدس میکلســن، برنده جایزه دستاورد 
امســال را معرفی کرد. دفو از بازیگر دانمارکی به خاطر 
تلاش های دوســویه اش که از یک سو با مولفان اروپایی 
همــکاری می کند و »دور دیگــر« توماس وینتربرگ و 
»سرزمین موعود« نیکلای آرســل از جمله آنهاست و 
همچنین بازی در فیلم های بزرگ هالیوودر مانند »دکتر 
استرنج«، »ایندیانا جونز و »جانوران شگفت انگیز« تجلیل 
کرد.اما بیشــتر از همه دفو، میکلسن را به دلیل تواضع و 
سخاوتش ستود و از تجربه مشترک با او در صحنه ای از 
فیلم »در دروازه ابدیت« که در طول یک روز فیلم برداری 
شده بود، یاد کرد که فیلمی زندگی نامه ای درباره ونسان 
ون گوگ ساخته جولیان اشنابل بود.میکلسن در حضور 
جمعی از چهره های مطرح سینما مانند ایزابل هوپر، تیلدا 
سوینتون و آلبرتو باربرا مدیر جشنواره ونیز، جایزه خود را 
دریافت کرد.در عین حال مارتین اسکورسیزی که قرار 
بود به عنوان پدرخوانده هنری برای کارگاه اطلس مراکش 
شــرکت کند تا در این برنامه به حمایت از استعدادهای 
رو به رشــد جهانی بپردازد، در آخرین لحظه به دلایل 
شخصی کنار کشید و قول داد در دوره بعدی جشنواره 
حتماً حضور یابد.اسکورسیزی قرار بود مربی فیلمسازان 
منتخب و جوان امسال باشد و برای هر پروژه توصیه های 
هنری و استراتژیک ارایه کند.پروژه هایی که در دوره های 
قبل مورد توجه قرار گرفتند عبارتند از »ان شــاالله یک 
پسر« امجد الرشید، که برای اولین بار در هفته منتقدان 
کن نمایش داده شد و نماینده اردن در اسکار است، »بای 
بای طبریه« لینا سوالم که در ونیز و تورنتو نمایش داده 
شــد و نماینده فلسطین در اســکار است و »مادر همه 
دروغ ها« به کارگردانی اســماعه المودیر که برنده جایزه 
بهترین کارگردانی بخش نوعی نگاه جشنواره کن شد و 
نماینده مراکش در رقابت بین المللی اسکار امسال است.

برنامه کارگاه آموزشی اطلس مراکش از ۲۷ تا ۳۰ نوامبر 
)۶ تا ۹ آذر( برگزار می شود و جشنواره تا ۳ دسامبر )۱۲ 

آذر( به کار خود ادامه می دهد.

اهدای جایزه بهترین فیلم برداری به »آرش سیفی« 
»برنده ها« برنده جایزه بهترین فیلم 

آکادمی بفتا شد
همدلی|  جایزه بهترین فیلم آکادمی بفتا در سه بخش 
کارگردانی، تهیه کنندگی و فیلم برداری به فیلم »برنده ها« 
اهدا شد و یک فیلم بردار ایرانی برای نخستین بار، جایزه  
بهترین فیلم برداری بفتا اســکاتلند ۲۰۲۳ را به دست 
آورد.»آرش ســیفی« فیلم بردار جوان ایرانی برای فیلم 
سینمایی »برنده ها« به کارگردانی »حسن ناظر«، جایزه  
بهترین فیلم برداری جشنواره بفتا اسکاتلند )۲۰۲۳( را 
کســب کرد. این جایزه برای اولین بار به یک فیلم بردار 
ایرانی اهدا شد.همچنین فیلم »برنده ها«، جوایز بهترین 
کارگردانی فیلم بلند را برای حسن ناظر و تهیه کنندگی 
را برای »نادیرا مورای« و »پاول آنتونی ولش« از آکادمی 
جشنواره  بفتا اســکاتلند )۲۰۲۳( به ارمغان آورد.آرش 
ســیفی پیش از ایــن فیلم، در ســینمای هند با فیلم 
سینمایی »چک پست« با حسن ناظر همکاری کرده بود.

ســیفی از دوران نوجوانی ســابقه ی دســتیاری برخی 
فیلم بــرداران بــزرگ ســینمای ایران ماننــد علیرضا 
زرین دســت و محمود کلاری را دارد. او از ســال ۱۳۹۰ 
به صورت مستقل، فیلم برداری سینما را در ایران و خارج 
از کشــور با شرکت های مطرح فیلم سازی جهان تجربه 
کرده. فیلم های »زار«،»آزردگان« و »سهولان« از جمله 
فیلم های سینمایی هســتند که آرش سیفی در ایران 
مدیر فیلم برداری آنها بوده است.نخستین نمایش جهانی 
فیلم سینمایی »برنده ها« در جشنواره بین المللی فیلم 
ادینبورگ اتفاق افتاد که جایزه  تماشــاگران را برای این 
فیلم به همراه داشت. این فیلم به عنوان نماینده  انگلستان 
در نودوپنجمین دوره ی جوایز اسکار نیز معرفی شده بود.

برگزاری کنسرت با آهنگساز پیشکسوت در 
زمستان امسال

همایون شجریان به کانادا می رود

همدلی| همایون شجریان خواننده موسیقی ایرانی 
همراه انوشــیروان روحانی از آهنگسازان با سابقه 
موسیقی از دی ماه سال جاری تازه ترین کنسرت 

خود را در کانادا برگزار می کنند.
 دور تازه کنسرت های بین المللی همایون شجریان 
از اواسط دی ماه سال جاری در شهرهای مختلف 
کشور کانادا برگزار می شــود. در این کنسرت ها 
کــه با همراهی انوشــیروان روحانی آهنگســاز و 
نوازنده با سابقه موسیقی پیش روی مخاطبان قرار 
خواهد گرفت، ارکستر سیاوش گروه نوازندگان را 
تشــکیل می دهند. او چندی پیش بود که همراه 
با انوشیروان روحانی تصنیف »سرنوشت« را پیش 

روی مخاطبان قرار داد.
بلیت فروشی کنسرت های کانادا همایون شجریان 
از روز یکشنبه بیست و ششم نوامبر )نوزدهم آذر 
ماه( آغاز می شود. این در حالی است که براساس 
برنامه ریزی های انجام گرفته وی روز چهارم دی 
ماه در مونترال، روز ششم دی ماه در تورنتو و روز 
ســیزدهم دی ماه در ونکوور کنسرت های خود را 

برگزار خواهد کرد.
همایون شــجریان که طی ماه های گذشته عمده 
فعالیت های خود را معطوف به برگزاری کنســرت 
در کشــورهای خارجی کرده است، تا به امروز در 
شــهرهای مختلف کشــورهای اروپایی به اجرای 

برنامه پرداخته است.

برای آهنگسازی قطعه »تامل«
پژمان بلورچی جایزه اول فستیوال معتبر 

موسیقایی را گرفت
همدلی|  پژمــان بلورچی یکی از آهنگســازان و 
نوازندگان موســیقی ایرانی با تولید و انتشار یک 
قطعه موسیقایی جایزه برتر یکی از فستیوال های 

بین المللی حوزه موسیقی را دریافت کرد.
به نقل از مشاور رســانه ای پروژه، پژمان بلورچی 
آهنگســاز و نوازنده ســنتور برای قطعه »تامل« 
World’s Best Musi�  جایزه اول فســتیوال

cians Competition را دریافت کرد.
قطعه »تامل« اثری برای ســاز ســنتور است که 
توسط پژمان بلورچی در سال ۱۴۰۰ آهنگسازی و 
اجرا شده بود که در این دوره از فستیوال توانست 
جایزه نخســت را دریافت کند.در این فســتیوال 
پژمان بلورچی به عنوان تنها ایرانی شرکت کننده 

جایزه این فستیوال را گرفته است.
 World’s Best Musicians Competition
یکی از معتبرترین فستیوال های موسیقی کلاسیک 
جهان است که در شاخه  نوازندگی سازهای زهی، 
چوبی، برنجی،  خوانندگی و آنسامبل در ۲ مرحله 
برگزار می شود.پژمان بلورچی آهنگساز و نوازنده 
سنتور است که طی چند سال گذشته جوایز بین 
المللی بســیاری از جمله گلوبــال موزیک را برای 
قطعه »رقص طبیعت« و قطعه »تامل« و نیز جایزه 
بین المللــی آکادمیای آمریکا را نیز دریافت کرده 
است.این آهنگساز در ســال جاری برای ۲ قطعه 
مجــزا مفتخر به دریافت جایزه اول این مســابقه 

شده است.

با نمایش آثار هنرجویان 4 تا 84 ساله
فرهنگسرای معرفت میزبان یک 

نمایشگاه متفاوت نقاشی شد

همدلی|  نمایشگاه نقاشی گروهی »مشتاقان هنر« 
تا ۹ آذر ماه در نگارخانه فرهنگسرای معرفت برقرار 

است.
به نقل از روابط عمومی فرهنگســرای معرفت، در 
نمایشگاه نقاشــی گروهی »مشتاقان هنر« ۴۰ اثر 
برگزیده از ســوی جمعی از هنرمندان در رده های 
مختلف ســنی در سبک های نقاشــی خلاق ویژه 
کودکان ۱۰ تا ۱۲ ســال و رئال ویژه بزرگسالان با 
تکنیک های مداد رنگی، پاستل و آبرنگ در معرض 

دید علاقه مندان قرار گرفته است.
حضور هنر جویان خردسال و سالمند در کنار هم 

در این نمایشگاه شایان توجه است.
کیواندخت مکتبی با ۸۴ سال سن که در مدت ۶ 
ماه آموزش موفق به خلق ۱۰ تابلو شد و همچنین 
ســودابه قاسمی با ۶۵ سال ســن که با طی دوره 
آموزشی ۱ ساله بیش از ۱۰ تابلو پاستل به تصویر 
کشــیده در کنار جانا شجاعی هنرجوی ۴ ساله از 

جذابیت های این نمایشگاه است.
علاقه مندان می توانند بــرای بازدید می توانند در 
زمان یاد شده از ساعت ۱۷ تا ۱۹ به فرهنگسرای 
معرفت واقــع در خیابان شــهران جنوبی، بعد از 

زیرگذر همت مراجعه کنند.

همدلی|  تجربه من عاشــقانه خواندن است، نه 
تکلیفِ خواندن. من عاشق ادبیات و زبان هستم. 
گاهی بعضی شــعرها را می شنوی که نمی دانی 
مربوط به چه کسی است، ولی دیوانه ات می کند. 
هنر، جرقه های زیادی در درون آدم می زند، ولی 
اشکال ما در نخواندن است که خیلی زود بسنده 
می کنیم؛ این جمله ها بخشی از سخنانی است که 
در ویژه برنامه »خاطــرات آقای مترجم« به زبان 
عبدالله کوثری، نویسنده و مترجم شناخته شده 

ایرانی جاری شد.
در ابتدای این نشست عبدالله کوثری، نویسنده و 
مترجم گفت: من از حدود ۱۵ سالگی شعر گفتن 
را آغاز کردم و تا آن زمان تنها اشــعار کلاسیک 
حافظ، سعدی و مولانا را می خواندم، ولی تحول 
بزرگی که در من به وجود آمد، شناخت شعر امروز 
بود. ۱۵ ساله بودم که یکی از خانم های فرهیخته 
فامیل، کتاب »دختر جام« را برای من آورد. یکی 
دو ســال بعد یکی از بستگان ما که با هوشنگ 
ابتهاج رفاقت داشت، من را به او معرفی کرد و من 
دو ســال به دیدار سایه می رفتم و به این ترتیب 

دوران بسیار خوبی برایم شکل گرفت.
او در خصوص تأثیرپذیری از احمد شــاملو، هم 
توضیــح داد: آن چیزی که مــن را تغییر داد و 
نگاهم را وسیع کرد، شعر شاملو بود که معنی زبان 
فارســی را به من نشان داد. من شعر فارسی زیاد 
خوانده بودم، ولی با نثر آشنایی چندانی نداشتم. 
من با کمک شاملو ارزش نثر فارسی را فهمیدم. 
زبان ما حتی تا دوران مشروطه بیشتر تحت تأثیر 
شعر و به خصوص سعدی بود، اما از مشروطه به 
بعد ارزش نثر مشخص شد و شاملو شعر خود را بر 

مبنای نثر گذاشت و به نثر توجه داشت.
این نویســنده به تاثیرپذیری خود از شــاهرخ 
مسکوب هم اشــاره کرد و افزود: من از سال ۴۲ 
با مطالعه یکی از آثار شاهرخ مسکوب، با او آشنا 
و از همان زمان، شیفته او شدم. کتاب »مقدمه ای 
از رستم و اسفندیار« و بعد هم خاطرات او یعنی 
»روزها در راه«، مرا شــیفته خود کرد. زمانی که 
بخش اول کتاب »آیسخولوس« را ترجمه کردم، 
نســخه ای از آن را همراه با نامه ای برای مسکوب 
فرستادم، او نامه ام را پاســخ داد و باعث شد که 
ترجمه این اثر را ادامه دهم. مسکوب در پاسخ به 
نامه من نوشته بود: » تو موفق شدی زبان این اثر 
را پیدا کــرده ای، خواهش می کنم اینکار را ادامه 
بده، زیرا ترجمه هایی که مــا پیش از این انجام 

دادیم امروز دیگر بلااستفاده شده است«.
کوثری بیان کرد: مترجم باید در زبان زندگی کند؛ 

مترجمی که کار خود را درست انجام بدهد، نه تنها 
بــه گنجینه ادبی، بلکه به زبان هم چیزی اضافه 
می کنــد، زیرا هر لحظه چیز جدیدی می آفریند 
که مهم ترین تأثیر ترجمه بر زبان است. مترجم 
چند کار را انجام می دهد که یکی از آن ها معرفی 
یک اثر ناشناخته است؛ اما کار مهمی که صورت 
می گیرد، غنا بخشیدن به زبان مقصد است و به 
نظر من سهم مترجمان در این غنابخشی بیشتر 
از نویسندگان است. مترجم زبان را کشف کرده و 

این باعث غنا پیدا کردن زبان می شود. 
این شــاعر و مترجم و برنده چندین دوره جایزه 
کتاب سال ایران افزود: در همین زمان من چیزی 
را کشف کردم که باور نمی کردم؛ اینکه انسانی در 
هزار سال پیش آن چنان روایت می کند که تاریخ به 
ادبیات بدل می شود. این کاری است که در صفحه 
به صفحه تاریخ بیهقی قابل  مشاهده است. تقریباً 
تمام تاریخ بیهقی روایت ادبی است و گویی انسان 
می دانســته چه می کند. این بزرگ ترین میراث 
احمد شاملو بود که سبب شد من به آن جنبه از 
زبان که مغفول مانده بود، توجه کنم. زبان امروز 
زبان مطبوعات ماست، ولی اگر کسی بخواهد به 
ادبیات ورود کند، باید زبان و ظرفیت خاص آن را 
بشناسد. او که داور چند دوره جوایز ادبی هوشنگ 
گلشیری بوده است، یادآور شد: من وقتی بخش 
اول کارهای »اچه وریا« را ترجمه کردم یعنی سه 

نمایشنامه ای که جدا چاپ شد، یک نسخه از آن 
را به همراه یک نامه برای او فرستادم و گفتم من 
تراژدی ها را با تو شناختم و او هم نامه ای برای من 
نوشــت و باعث شد که من ادامه دهم. او در نامه 
گفته بود که تو زبانت را پیدا کردی و همه این ها 
را ترجمه کن و این خیلی مهم بود. مترجم باید در 
زبان غوطه بخورد و اگر کار خود را درست انجام 
دهد، نه تنها به گنجینه ادبی اضافه می کند، بلکه 
به زبان نیز اضافه می کند. چون هرلحظه چیز نویی 
را می آفریند و این مهم ترین تاثیر ترجمه بر زبان 
است.کوثری در پاسخ به این سؤال چطور می شود 
این توانمندی زبان را از گوشه کنار ادبیات فارسی 
کشــف کرد، به دست آورد و آن را به کار گرفت؟ 
گفت: خواندن. تجربه من عاشقانه خواندن است، 
نه تکلیفِ خواندن. من عاشق ادبیات و زبان هستم. 
گاهی بعضی شــعرها را می شنوی که نمی دانی 
مربوط به چه کسی است، ولی دیوانه ات می کند. 
هنر، جرقه های زیادی در درون آدم می زند، ولی 
اشکال ما در نخواندن است که خیلی زود بسنده 
می کنیم. باید توجه کنیم که الزاما با مطالعه آثار 
نویسندگان بزرگ، نویسنده خوبی نخواهیم شد، 
زیرا برای ساختن ترکیب های زیبا به ذوق هنری 
نیاز داریم. شــاملو می گفت که هشت بار تاریخ 

بیهقی را دوره کرده است. 
او با بیــان اینکه وظیفه مترجم پیــش از آنکه 

به خوبی معرفی کردن یک اثر باشد، معرفی یک 
اثر خوب اســت، اضافه کرد: شاملو ترجمه های 
معدود خوبی دارد، ولی رمان های شاملو هیچ کدام 

درجه یک نیست. او خدای زبان فارسی بود.
به نوشته ایسنا، این نویســنده و مترجم اضافه 
کرد: مــن در کنار ادبیات، تاریــخ هم خوانده ام 
و فکــر می کنم که بــرای درک ادبیات خواندن، 
مطالعه تاریخ لازم است. من اقبال بلندی داشتم 
که کتاب های احمد کسروی به خصوص »تاریخ 
مشروطه ایران« و »تاریخ هجده ساله آذربایجان« 
را در دبیرســتان خواندم و از آنجا به بعد بود که 

متوجه شدم تاریخ، مهم است.
او با اشاره به اینکه »کارلوس فوئنتس« می گوید: 
»آنچه را که تاریخ ناگفته گذاشــته، رمان بازگو 
می کند.«، ادامه داد: این نویسنده مشهور ایرانی 
ادامه داد: تاریخ را باید خواند و مهم نیســت که 
همه حرف ها را قبول کرد. اینکه به خواندن  تاریخ 
بیهقی توصیه می کنیم، به معنای توصیه به تقلید 
از او در نوشــتن نیســت، بلکه آموختن چگونه 
نوشــتن مدنظر اســت، به طور مثال عباراتی در 
ناصرخسرو، بیهقی و نوشته های فریدالدین عطار 
وجود دارد که اگر گردوخاک را از آن کنار بزنیم، 

در متن رمان های امروز قابل استفاده هستند. 
کوثری در پاســخ به پرسش یکی از حاضران در 
خصوص منشــاء شــاعرانگی و سحرآمیزی قلم 
در کتــاب »آئورا« نیز بیان کــرد: من این ها را از 
انگلیسی ترجمه کرده ام نه اسپانیایی. چیزی که 
به من اطمینان داد که ۳۰ ســال عمرم را برای 
چنین ادبیاتی بگذارم، این بود که این ها مترجمان 
قابل اعتمادی داشــته و به ما اعتماد می دهند و 
می توان گفت که انگلیسی زیاد با اسپانیایی فاصله 
ندارد.او در ادامه سخنان خود درباره تاثیرگذاری 
کلام فــارغ از اینکه گوینده یا نویســنده آن چه 
کسی است هم گفت: گاهی شعرهایی می بینم و 
یا می شنوم که شاعر آن را نمی شناسم، ولی این 
شعرها بر قلبم می نشیند. به نظر من حتی اگر آثار 
کسانی که شناخته شده نیستند را درست بخوانیم 
تأثیرگذار خواهد بود. خیلی از هنرمندان فرصت 
شکوفا شدن پیدا نمی کنند، اما باید دانست هنر 
جرقه های عجیبی دارد. این نویسنده و مترجم با 
بیان اینکه یکی از ایرادهای ما زود بسنده کردن 
است، گفت: الزاما با مطالعه آثار نویسندگان بزرگ، 
نویسنده خوبی نخواهیم شد، بلکه برای ساختن 
ترکیب هــای زیبا بیش از هر چیز به ذوق هنری 
نیاز داریم.  شــاملو می گفت که هشت بار تاریخ 

بیهقی را دوره کرده است.

عبدالله کوثری؛ نویسنده و مترجم صاحب نام در برنامه »خاطرات آقای مترجم«:  

زبان امروز ما زبان مطبوعات ماست
رویداددریچه

همدلی|  مستند »صفرـ یک« به چالش سربازی نخبگانی می 
پردازد که در شرکت های دانش بنیان مشغول فعالیت هستند اما 
به دلیل اجبار برای انجام خدمت سربازی در محیط های خارج از 
شرکت های دانش بنیان، هم زندگی آنان دچار چالش می شود و 
هم شرکت های دانش بنیان به دلیل محروم شدن از یک نیروی 
مختصص، دچار چالش های جدی و گاهی حاد می شوند.مستند 
»صفر- یک« جدیدترین تولید موسسه آرمان هنر انقلاب است 
که به بحث و بررسی سربازی نخبگان پرداخته و کارگردانی آن را 
مهدی انصاری و تهیه کنندگی آن با سید مهدی دزفولی بر عهده 
داشته اند. به همین بهانه با عوامل سازنده این مستند گفت وگویی 

انجام شده که شرح آن را در ادامه می خوانیم:
*آقای انصاری به عنوان سوال اول، ایده تولید این مستند 

چگونه شکل گرفت و چرا این مستند را ساختید؟
انصاری: بحث سربازی همیشه یک مسئله مهم بوده است. سربازی 
یکی از دغدغه هایی است که باعث شده پسران مدام طول تحصیل 
خود را طولانی تر کنند، از این جهت خیلی ها هســتند که گوشــه 
ذهنشان مسئله سربازی هســت و همواره استرس و دغدغه آن را 
با خود بــه همراه دارند. به خصوص زمانی که بحث خودکشــی و 
مهاجرت ها مطرح شــد، این قضیه را بــرای من جدی تر کرد که با 
گروهی از دوســتان صحبت کنم و یک مستند در این باره بسازیم 
تا چالش های این حوزه را بــه صورت عینی نمایش بدهیم. زمانی 
که ما ســاخت این مستند را شــروع کردیم، تیم دیگری هم بودند 
که با آقای وحید اشتری می خواستند کاری درباره سربازی بسازند 
و از زاویه دیگری مسئله سربازی اجباری را بررسی کنند. به همین 
خاطر مسئله ای پیش آمد که ما چگونه به موضوع سربازی بپردازیم و 
مطالبه گیری کنیم و از چه زاویه ای می توان به این موضوع نگاه کرد؟ 
افراد زیادی در این باره صحبت کرده اند. برخی معتقد بودند که به طور 
کل بحث سربازی حذف شود و دیگر چیزی به نام سربازی اجباری 
نداشته باشیم. از طرفی مسئول تصمیم گیرنده نیروهای مسلح است 
و مسلما مطالبه گری از نهاد های دولتی و حکومتی ظرافت هایی دارد 
و نمی توان بدون فکر و ایده قبلی کاری را انجام داد و بحث حساسی 
را مطرح کرد. به همین دلیل اگر قرار باشد مطالبه گری درستی انجام 
شــود که باعث رخ دادن اتفاقی باشد، باید خیلی دقیق تر به مسئله 
بپردازیم. صرف زدن تیتر و ساخت مستندهای جنجالی اتفاق مثبتی 
را رقم نمی زند. به همین دلیل ما دست روی سوژه ای گذاشتیم که 
خود نیروهای مسلح آن را انجام داده و نتیجه گرفته است.ما در این 
مستند به مشکلات سربازی پرداختیم و برای آن راه حل ارائه دادیم. 
درواقع نکته ما این است که نیروهای مسلح روشی را برای بخشی از 
جامعه ایجاد کرده که بازخوردهای مثبتی داشته است. حالا زمان آن 

است که این روش گسترده تر شود.
*آقای دزفولی به عنوان تهیه کننده این مســتند، فکر 
می کنید اثر شما از چه منظری به مسئله سربازی پرداخته و 
چرا فکر کردید باید از این منظر به مقوله سربازی پرداخت؟

دزفولی: ما طبق آمار ۹۴۰۰ شرکت دانش بنیان داریم که تا حدود 
یکی دو سال قبل آماری که برای پذیرش سرباز داشتند ۵۰۰ نفر 
بوده و حالا این آمار به ۱۵۰۰ نفر رســیده است و در واقع چیزی 

کمتر از یک ششــم شرکت های دانش بنیان سهمیه برای جذب 
ســرباز دارند. بگذریم که برخی از این شرکت ها آنقدر وسیع و پر 
تعداد هستند که شاید ۴۰-۵۰ عدد سهمیه سرباز هم برای آن ها 
کم باشد، شرکت هایی همانند دیجی کالا و ... . این آمار تنها برای 
شرکت هایی هست که در وسعت کوچک تری فعالیت می کنند. 
همان طور که مثال زدم شــرکت هایی مثل دیجی کالا که تعداد 
کارمندان بالایی دارد و نیروهای کلیدی آن ها در سمت هایی که 
برایشان مهم است باقی بمانند و اگر به سربازی بروند روندی کاری 
شــرکت دچار اختلال می شــود، این دغدغه را به وجود آورد که 
کاری تولید شود که این شرکت های دانش بنیان به شکل تخصصی 
بتوانند نیروهای خودشان را به عنوان سرباز در شرکت خود داشته 
باشند تا در آنجا مشــغول به خدمت شوند و شرکت هم آسیب 
نبیند. نظام هم در این شــرایط می تواند از آن سرباز با بهره وری 
بهتری استفاده کند. این دغدغه اصلی ما برای ساخت مستند بود.

مخاطب کنونی این مســتند هم نیروهای مســلح و هم افرادی 
هســتند که به نوعی با مسئله ســربازی درگیر هستند. در لایه 
بعدی مخاطبان عمومی تر می شوند. به هرحال سربازی دغدغه 
گوشه ذهن تمام پسرها در ایران است که مشمول خدمت سربازی 
می شوند. در واقع مخاطب پیرامونی ما تمامی جامعه پسرانی است 

که یکی از پنج دغدغه اصلی آنها سربازی اجباری است. 
*چگونه می توان ناظر بر اینکه یک اتفاق مثبت بیفتد به 

تولید مستند پرداخت؟
انصاری: اینکه در مســتند یک راه حل داشته باشیم؛ ما در این 
مستند دنبال راه حل بودیم. نباید در این مسائل دست روی نقاط 
افتراق گذاشت. چون اگر دست روی نقاط سیاه بگذاریم و بخواهیم 
از روی آن نقاط مســئله سربازی را درست کنیم، شاید جنجالی 
را به وجود بیاورود. با توجه به شــناختی که ما از نهادی که از آن 
مطالبه می کنیم، داریم، شاید با این رویکرد اتفاق مثبتی نمی افتاد.

طرف دیگر ماجرا این است که شما علی رغم اینکه انتقاد می کنید  راه 
حلی را هم ارائه دهید. جالب آنکه این راه حل در خود مسئله وجود 
داشت. اگر این راه حل برای شرکت های دانش بنیان از سوی نیروهای 
مسلح وجود نداشت، شاید لحن ما هم تغییر می کرد. حضرت آقا در 
جمع مستندسازان در سال ۹۶ فرمودند اینکه نقد وجود داشته باشد، 
خوب است اما راه حلی هم بعد از آن ارائه شود. این همان چیزی بود 

که ما در این مستند تلاش کردیم به آن بپردازیم.
*نگران این نیســتید که پس از اکران مســتند اتفاقی 

غیرقابل پیشبینی برای شما یا مستندتان رخ دهد؟

انصاری: نگران هســتم اما کاری نمی توان انجام داد. به طور مثال 
ما در روند تولید مستند با فردی که اسمش را نمی آورم مصاحبه 
گرفتیم. او از بچه های نیروهای مســلح بود و تاکید داشــت که 
پیش از انتشار کار را ببیند و بعد اجازه پخش مصاحبه را بدهد. ما 
مستند را به او نشان دادیم و علی رغم اینکه مستند لحن آرامی 
دارد او ما را تهدید کرد که اگر از صوت و فیلم او اســتفاده شود، 
پیگیرد قانونی دارد. ما مجبور شدیم که مصاحبه او را حذف کنیم و 
بازیگری اضافه کنیم که عینا حرف هایی را که او زده بود، بازی کند. 
به همین خاطر، نمی دانم پس از انتشار چه واکنشی خواهد داشت.
*آیا به قسمت های بعدی این مستند هم فکری کرده اید؟

دزفولی: شخصا خیر! البته این را بگویم که مستندی هم با سفارش 
یکی از ســازمان های هنری ذیل سپاه ساخته شده بود که هنوز 
منتشر نشده و نمی دانم که منتشر شود یا نه. همین شرایط نشان 
می دهد که آسیب شناخته شده است و درباره آن کار می کنند تا 
مشکل را حل کنند و این طور نیست که فقط همین مستند درباره 
سربازی ساخته شده باشد یا یکی دو مستند که قبلا ساخته شده 
است. در دهه ۹۰  و به خصوص یکی دو سال اخیر مستند هایی در 
این باره ساخته شده است. پس این بلوغ پیدا شده که ما در مسئله 
سربازی شاهد مشکلاتی هستیم. مستندهای دیگری ساخته شده 
که درون سازمانی است و برای حل این معضل در داخل نیروهای 

مسلح تا آسیب ها از درون نمایش داده و حل شود.
انصاری: مسئله سربازی مسئله ای است که ذهن بسیاری را درگیر 
خود کرده است. وقتی شما به نخبگان به این شکل اهمیت می 
دهی، باعث خواهی شد تا خیلی ها مسیر زندگی خود را طبق این 
قانون تغییر بدهند و به سمتی بروند که المان های نخبگی را کسب 
کنند. خود این مسئله که شما زمین را درست طراحی کنید، باعث 
ایجاد اتفاقات مثبت خواهد شد. پاسخ قدیمی به یک سوال جدید 
بحران آفرین است ولی امروز شاهد این هستیم که نیروهای مسلح 

به سمت پاسخ های جدید برای سوال های جدید می رود.
*لطفا درباره عرضه و اکران این مستند هم برایمان توضیح 

بدهید...
دزفولی: ان شاءالله این مستند ظرف چند روز آینده در دانشگاه شریف 
رونمایی می شود و در حال پیگیری هستیم که آقای دکتر ستاری و 
یک نفر از عزیزان نیروهای مسلح در جلسه رونمایی مستند حضور 
داشته باشند و درباره موضوع گفت و گو و صحبت کنند و بحث خوبی 
شکل بگیرد. بلافاصله بعد از اکران مستند در دانشگاه های مختلف 
تهران آغاز می شود و اوج آن ها در روز دانشجو خواهد بود. از حدود ۲۰ 
آذر هم این مستند در پلتفرم ها برای دسترسی عمومی عرضه خواهد 
شد و در نهایت امیدوارم که سال آینده بتوانیم این اثر را از تلویزیون 
پخش کنیم. عزیزانی که خواهان ثبت نام برای اکران این مستند در 
دانشــگاه ها و مراکز آموزشــی خود هستند هم می توانند با شماره 
۰۹۳۷۱۷۶۷۹۴۴ تماس بگیرند. این کارهایی است که ما می توانیم 
برای مطرح شدن دغدغه سربازی جوانان و به خصوص نخبگان مطرح 
کنیم و من امیدوارم که به نتایج خوب و ملموسی برسیم و سرانجام 
بحث سربازی نخبگان در شرکت های دانش بنیان حل شود و به تعداد 

سهمیه قابل قبولی برسد.

رودررو با عوامل مستند »صفر-یک« که به چالش های سربازی نخبگانی پرداخته است

اینجا سخن از یکی از پنج دغدغه جدی پسران ایرانی است


